
Představujeme Vám

První zasedání sněmu české katolické církve
Fakta o sněmu

V lednu 1996 rozhodla ČBK o svolání sněmu, který
by v našich podmínkách dále uskutečňoval závěry

II. Vatikánského koncilu.K tomuto účelu byla usta-
vena i přípravná komise. Dokument ČBK o přípravě
a průběhu Plenárního sněmu katolické církve v ČR z
5. 7. 1997 na Velehradě pak formuloval, že smyslem
sněmu všech římskokatolických diecézí a řeckokato-
lického exarchátu je, „aby bylo dobře postaráno o ob-
novu života církve“. Dokument pak uvádí, že „sněm
má pravomoc uspořádat vše, co je potřebné a vhodné
pro vzrůst víry, pro společné řízení pastorační činnosti
a pro obnovu a prohloubení křesťanského života“.

V lednu roku 1998 pak začaly vznikat sněmovní
kroužky, ve kterých pracovalo posléze cca 10 000
lidí. V pražské arcidiecézi se registrovalo celkem
90 kroužků, ale pouze 75 posílalo zápisy. Po-
stupně chladlo nadšení a v roce 2002 zůstalo ak-
tivních již jen cca 30 kroužků. Pan biskup Malý,
který zajišťoval jmenování volených zástupců s
hlasem poradním na zasedání sněmu, pak roz-
hodl, že delegáti sněmu budou voleni z animátorů
těchto kroužků. Byli zvoleni PhDr. Václav Babička
(grandmother@volny.cz ) a ing. Marie Kotr-
bová (kotrbova@jabok.cuni.cz ).

První zasedání sněmu se konalo na Velehradě od 6.
do 12. července 2003. Tohoto prvního zasedání se zú-
častnilo 18 biskupů s hlasem rozhodným, 28 vikářů s
hlasem poradním a účastí povinnou dle kanonického
práva, 10 řeholních představených, 7 děkanů teologic-
kých fakult, 30 delegátů (8 kněží, za laiky 12 žen a
10 mužů) s hlasem poradním zvolených za jednotlivé
diecéze. Zasedání se rovněž zúčastnili experti z oboru
teologie, filozofie, historie, práva a sociálního učení
církve a politologie.

Na zasedání byl připomínkován dokument s názvem
Instrumentum laboris (IL) – Nedejme si vzít budouc-
nost. Celkem měli delegáti cca 200 připomínek. Jed-
nání prvního zasedání se skládalo z obecné rozpravy
v plénu, z práce v tematických skupinách (skupiny:

duchovní četba českých dějin, duchovní život a růst
zbožnosti, evangelizace, katecheze, obnova liturgie a
charita). V závěru zasedání pak proběhlo hlasování o
návrzích změn Instrumentum laboris a změn závěreč-
ného poselství sněmu. Toto hlasování probíhalo tak,
že biskupové hlasovali pouze o věcech odhlasovaných
poradními hlasy.

Na závěr zasedání byly ustaveny komise, které byměly
až do dalšího zasedání sněmu v roce 2005 rozpracová-
vat jednotlivé problémy a vytyčit koncepci naší církve
do následujícího desetiletí.

Podrobnější informace o sněmu, průběhu prv-
ního zasedání, příspěvky účastníků, ohlasy
na sněm apod. lze nalézt na internetu –
www.cirkev.cz , www.diecezehk.cz ,
pastorace.biskupstvi.cz .

Osobní postřehy
Přes všechnu náročnost byl pobyt pro mne zotavením
duchovním i tělesným, opravdovým setkáním s Du-
chem svatým. Sešli se tu lidé, kteří mají církev rádi,
záleží jim na ní, chtějí pro ni pracovat. Snad proto byla
atmosféra celého zasedání velice krásná i přesto, že zde
byli lidé opravdu různorodí. Celé setkání bylo výtečně
organizačně zajištěno. Ranní mše svatá, kdy koncele-
brovalo téměř 80 kněží, byla vždy opravdovou liturgic-
kou lahůdkou a hlubokým zážitkem. Při jednání i ve
volných chvílích spolu všichni hovořili s nezvyklou ote-
vřeností a zájmem. Příspěvky účastníků neobsahovaly
většinou žádné fráze a „svatý slang“, naopak vyznačo-
valy se velikou otevřeností, odvahou a snahou poctivě
hledat. Biskupové se opravdu snažili naslouchat – a
prý možná i poprvé – na takovémto fóru laikům i oby-
čejným kněžím.

Bohužel, nemohu vynechat ani negativa. Materiál In-
strumentum laboris naprosto neodráží podklady ze
sněmovních kroužků. Jedná se o nesourodý kompi-
lát textů různých odborníků, kteří však na zpracování
tohoto materiálu zjevně neměli mnoho času. Je ostu-
dou, že úsilí a čas věnovaný sněmovním kroužkům byl
zatím promarněn. Toto mnozí účastníci kritizovali a



doufám, že v další práci sněmu bude úsilí tisíců účast-
níků sněmovních kroužků dobře zužitkováno. Se zá-
pisy sněmovních kroužků by měly pracovat jednotlivé
komise.

Sněm byl sice liturgicky propracovaný, ale organi-
začně se nikdo nepoučil z běžného postupu při např.
odborných profánních konferencích. Práce prvního
zasedání sněmu byla zcela nekoncepční. Teprve první
den vyšlo najevo, že práce sněmu bude spočívat v při-
pomínkování materiálu IL, který navíc účastníci ob-
drželi přibližně 14 dní před začátkem zasedání. Na
jaře 2002 přitom byly sněmovní kroužky vyzvány k
seřazení priorit k jednání na sněmu. Očekávala jsem
tedy, že zasedání vyzdvihne důležité problémy, na-
vrhne jejich řešení a vyvolá systematickou diskusi nad
těmito prioritami. Místo toho zaznívaly jednotlivé dis-
kusní příspěvky bez ohledu na věcnou náplň pouze
podle pořadí přihlášení. Zdálo se mi, že první zase-
dání sněmu je takový velký sněmovní kroužek za účasti
biskupů. Redakční rada, která zpracovávala jednotlivé
příspěvky a návrhy, byla zjevně v časové tísni, a tak
se stalo, že některé odhlasované návrhy si protiřečily
či vyzněly poněkud vesele. Nemile mě překvapilo, že

biskupové neprojevili vůli k řešení zátěže z minulosti
– plénum jednoznačně souhlasilo, aby sněm obecně
vyjádřil lítost nad tím, že někteří kněží kolaborovali s
komunistickým režimem, biskupové však tento návrh
zamítli. Zklamalo mě, že do práce komisí se přihlá-
sila menšina účastníků zasedání, přičemž je zřejmé,
že právě v komisích je šance opravdu hledat řešení
konkrétních palčivých problémů. Rovněž rozhodnutí
konat další zasedání sněmu až v létě roku 2005 se mi
jeví jako nešťastné.

Přes všechna tato negativa jsem si jista, že to nejsme
my, lidé, ale Duch svatý, který může s námi udělat
veliké věci navzdory všem našim nedokonalostem. Dě-
kuji Vám, že jste církvi věrni a držím palce, ať nám
to všem vydrží, vždyť přece jde o církev Kristovu! Ne-
buďme bábovky, radujme se a doufejme. Máte-li zá-
jem o materiál Instrumentum laboris aktualizovaný
o všechny návrhy odsouhlasené na sněmu (či o co-
koli jiného), napište mi na výše uvedenou e-mailovou
adresu. Budu ráda. Vaše zástupkyně na plenárním
sněmu

Marie Kotrbová

Píší nám naši farnící
Chvála Kristu drazí farníci.
Již jsou to tři měsíce, co jsem nastoupil do Teologic-
kého konviktu. Během tohoto roku se připravuji ke
studiu na teologické fakultě. Tento rok též slouží, a
to především, k duchovnímu růstu kandidáta. Každý
kandidát bohosloví by zde měl navázat osobní vztah
s Bohem. Takových chvil, kdy se tomu učíme, je zde
více. Kromě každodenního slavení eucharistie a ně-
kolika společných modliteb během dne (Anděl Páně,
růženec, výstav NSO. . . ) jsou to především večerní
silentium (vnější i vnitřní ticho), ranní rozjímání nad
texty Písma Svatého a rekolekce - víkend, během kte-
rého v tichosti rozjímáme o rekolekčních promluvách,
které nám dává každý měsíc jeden z vybraných kněží.
K lepšímu duchovnímu životu je ale také důležité, aby
každý kandidát nacházel čas a přistupoval k osobní
modlitbě. Jedním knězem mi bylo doporučeno, abych

si na každý měsíc našel myšlenku, která bude hlavním
motem toho měsíce a nad kterou pak budu rozjímat.
Tuto myšlenku mám napsanou nad stolem, abych na
ni každý den pohlédl a alespoň chvíli o ní přemýšlel. V
říjnu jsem intenzivněji rozjímal o větě: „Bůh nám dává
více, než jsme s to přijmout.“ Pocítil jsem, že opravdu
nejsem schopen přijmout všechny dary amilosti, které
mi Bůh dává. Že jsem jako džbán, do kterého se vejde
jen určité množství. A přitom Bůh je nevyčerpatelná
studnice. V listopadu jsem si zvolil jako své moto větu:
„Bůh mě nepotřebuje, ale chce mě potřebovat.“ Tuto
větu by šlo také parafrázovat: Ne já, ale Bůh si vyvo-
lil mě. Tato myšlenka mě nabádá k tomu, abych stále
naslouchal Božímu hlasu a byl otevřen jeho vůli. Amo-
tem tohoto měsíce je pro mě věta: „Pane, je dobře, že
jsme tady.“ V modlitbách vzpomíná a sám o modlitby
prosí Martin Sklenář



Zpravodaj římskokatolické farnosti sv. Ludmily na Král. Vinohradech

Číslo 8 Občasník Vychází 14. prosince 2003

Poslání naší farnosti:
Chceme být otevřeným a živým společenstvím, které je tu pro všechny.

Nebe se k zemi přiklání

T
oto vám píšu, milí farníci a čtenáři
„Ludmily“, jako vánoční pozdrav.
Chtěl bych ho napsat jako svatý
Jan psal svým posluchačům v

Malé Asii své tři epištoly, ale tak inspirován
nejsem. Na pomoc si proto beru i svého oblí-
beného sv. Augustina, který tyto listy vykládá.

Jan se nám ve své první epištole představuje
jako ten, který se dotýkal svýma rukama, vi-
děl očima a slyšel na vlastní uši Slovo života,
které se stalo tělem (srov. 1 J 1,1-4). Píše ně-
kolika skupinám v obci, které oslovuje, a tak
si dovolím jej parafrázovat:

Píšu vámděti, protože všichni jsme děti Boha
od svého druhého narození ve křtu. Očištěni
kajícím smýšlením chceme i o těchto váno-
cích předstoupit před milujícího Boha jako
znovu narození. Jen jednu starost mám, aby
náš život nebyl zatížen stranictvím, které nás
zbytečně rozděluje. Nesmíme zapomenout
na skutečnost, že nám byly odpuštěny hříchy
pro Kristovo jméno a žádné jiné! Píšu vám,

otcové, abyste si udělali i v tomto adventním
a vánočním čase prostor pro své vlastní děti.
Jemálopříležitostí být intenzivněpohromadě
jako celá rodina a radovat se z narozeníDítěte
z Betléma. Tím, že poznáváte Toho, který je
od počátku, stáváte se pravými otci! (sv. Au-
gustin). Píšu vám, mládeži, protože bojujete
s duchem tohoto světa, kterýmá i svou odvrá-
cenou tvář.Držte sepravéhopoznání apokud
si pracně prošlapáváte cestu ke zralé osobní
víře, buďte si vědomi toho, že jsme s vámi na
cestě a modlíme se za vaši statečnost a sílu,
kterou můžete získat jen od Boha. Píšu vám,
všichni ostatní, abyste spustili kotvu naděje
a drželi se zeleného stromu víry - Krista, ne-
boť jsme blízko jeho dalšímu narození v nás.
Jak píše sv. Augustin: „Kristus k námvšak se-
stoupil z milosrdenství. K odsouzenému při-
šel jako vykupitel...“

Ať nás všechny jeho příchod v těle, který
znovu prožíváme, naplní láskou nestrojenou,
bez podmínek milující. Klidné sváteční dny
vám všem přeje

P. Gereon.



Témaměsíce
Setkání maminek aneb kdo si s kým hraje?

Byla jednou jedna fara, na faře sál, v tom sále
maminky s dětmi (vždy ve čtvrtekmezi 9:30–
11:30 h). Kde je ta fara? V Jugoslávské ul.
27. Kde je ten sál? V 1. patře. Odkud jsou ty
maminky s dětmi? Na to a na jiné věci jsem
se ptal ing. Zuzany Fischerové, která stála u
zrodu „setkávání maminek“, jak se tato akti-
vita naší farnosti jmenuje.

ZF: Maminky jsou z různých částí Prahy a
tedy i farností. Nejvíc je jich pochopitelně z
naší farnosti. Ale našly si sem cestu i ty, které
do kostela nechodí. A tomě těší.
R: Jste tedy otevřeným a živým společen-
stvím?
ZF: Jsem přesvědčena, že ano. Jak už jsem
řekla, přicházejí mezi nás i maminky, které
toho o víře moc nevědí. A to je pro nás dobré
znamení, že se neuzavíráme nikomu, kdo má
o naše setkání zájem.
R: Jak a kdy to, Zuzko, všechno začalo?
ZF: Myšlenka „setkávání“ se zrodila v hlavě
P. Vojtěcha Eliáše. Asi proto, že jsme se znali
už od dětství, přišel za mnou. Chtěl vytvo-
řit zázemí pro několik mladých maminek z
naší farnosti, které byly ze smíšeného man-
želství. Myšlenka se mi líbila, a tak nebylo
těžké mě přesvědčit, abych se jí ujala. První
setkání maminek bylo v březnu 2001.
R: Pokud se nemýlím, v té době probíhala na
faře rekonstrukce.
ZF: Na faře jsme se v našich začátcích stě-
hovaly z místnosti do místnosti. Když bylo
hezky, chodily jsme na procházky nebo na vy-
tipovaná dětská hřiště, povídaly si a čekaly až
faru opraví. Bylo to provizorium, ale přežily
jsme ho. P. Eliáš původně chtěl, abymaminky
měly svůj vlastní program a o děti se někdo
zatím postaral. To se ale ukázalo jako nere-
álné. Hlídání dětí bylo zajištěné asi třikrát.
Potom jsme usoudily, že bude pro nás i pro
děti lepší, když budeme pohromadě.

R: Jak je to s programem setkání. Kdo ho při-
pravuje?
ZF: Zpočátku to bylo na mně. Ne, že bych
se do toho hrnula, ale bylo potřeba s něčím
přijít a nabídnout nějaké téma. Ne vždy se
mi asi podařilo maminky zaujmout, ale už
je to za námi. Teď připravujeme program na
měsíc dopředu společně a přizpůsobujeme
ho našim potřebám. A pochopitelně i kalen-
dáři (např. 27. listopadu jsme dělaly adventní
věnce).
R: Kolik maminek chodilo a chodí na se-
tkání?
ZF: Začínaly jsme tak v pěti. Počet se dost
měnil a mění. V současnosti nás chodí pravi-
delně 8 až 10.
R: Řekni nám ještě něco bližšího k náplni va-
šich setkání.
ZF: Myslíš, jak takové maminkovské dopo-
ledne probíhá? Tak scházíme se od 9:30 asi
do 10:00 h. Má to něco do sebe. V té půlho-
dině si sdělíme co je nového atd... Zkrátka
poklábosíme si. Z nevázaného klábosení po-
stupně přecházímedo daného tématu našeho
setkání a končíme krátkoumodlitbou.
R: Co na to děti?
ZF: Někdy je záměrně zapojujeme do pro-
gramu setkávání (např.:„Hrajeme si a cvi-
číme s dětmi“), jindymají volnou zábavu.
R: Není to někdy obráceně? Nehrají si a ne-
cvičí děti s vámi?
ZF: To by byla horší varianta. K té naštěstí
ani nedochází. Každá maminka si hlídá svoje
dítě, takže síly jsou dobře rozloženy. Děti si
většinou spolu hrají a my se neformálně ba-
víme na dané téma.
R: Už jsme zase u toho tématu. Mohla bys je
trochu přiblížit?
ZF: Jak chceš. (Sáhne po letáčku setkání ma-
minek na listopad): 6.11. Hrajeme si a cvi-
číme s dětmi (to už jsme ale probrali kdo s



kým cvičí), 13.11. Umíme si udělat čas na
sebe?, 20.11. Výrobky zmoduritu, 27.11. Vý-
roba adventních věnců (sáhne do paměti).
Taky jsme tu měly řádovou sestru, zpěvačku,
psycholožku, ...
R: To je ale babinec.
ZF: A našeho duchovního správce.
R: Už jsem zticha!
ZF: My tu rádi přivítáme každého zájemce.
A snad to nebude znít jako pohádka, když
řeknu, že je jedna fara v Jugoslávské ulici 27,

na faře sál, v tom sále každý čtvrtek mezi
9:30–11:30 h stále více maminek s dětmi,
které se tam rády scházejí.

PS. Zuzana Fischerová, inženýrka na mateř-
ské dovolené, je maminkou 4 dětí (páté je na
cestě). Téměř 3 roky vede setkávánímaminek
a nevyhýbá se ani jiným aktivitám naší far-
nosti. Je členkou farní rady a příkladem hod-
ným následování.

klm

Z programu „Setkání maminek“ na prosinec a leden vybíráme:

18.12. Hrajeme si a těšíme se s dětmi na Vánoce
8.1. Jaké byly Vánoce

15.1. Hrajeme si s dětmi
22.1. Děti v kostele (sv. mše pro děti, dětskémisály)

Dvě básničky pro děti:

Tři žirafy
Lezu, lezu po žebříku,
koukám z něho na Afriku.
Co to vidím v dáli?
Tři žirafí hlavy.
Dívají se přes komíny,
moc se při tom baví.

Trubka

Tram ta da dá, tram ta da dá,
troubí trubka na poplach.
Děti mají někdy strach
ze slov, kde se ráček skrývá:
z výra nebo z netopýra.
Jsou však také jiná slůvka –
tu-dub-ka, tu-dub-ka, tu-dub-ka,

trubka!



Rozpis vánočních bohoslužeb

24.12. Na Štědrý den bude poslední adventní
mše v 8:00 v kapli. Mše z vigilie Naro-
zení Páně, zvláště pro rodiče s dětmi,
bude v 16:00 (pozor změna!!). Půl-
noční bohoslužba slova s rozdáváním
betlémského světla bude ve 24:00.

25., 26. Na Boží hod vánoční a na sv. Štěpána
jsoumše jako v neděli.

28. Na svátek svaté Rodiny proběhne
při mších obnova manželského slibu
(manželé ať se duchovně připraví).

31. Na sv. Silvestra bude děkovná mše v
16:30 a po ní adorace a požehnání.

1.1. O slavnosti Matky Boží P. Marie je ne-
dělní program bohoslužeb.

25.12. a 26.12. bude kostel otevřen k návštěvě jesliček od 8:30 do 18:00 (prosíme o pomoc
kustody z řad farníků – přihlaste se v sakristii).

Pastorační nabídka

Bohoslužby v našem kostele:
NE : 9:00∗ 11:00� 16:30

PO aÚT : 16:30
ST aČT : 6:30 16:30
PÁ : 7:30† 16:30
SO : 8:00 16:30

∗první neděli v měsíci latinsky, čtení a promluva česky
�běhemmše bohoslužba slova pro děti v kapli kostela
†pouze každý první pátek vměsíci

Příležitost ke svátosti smíření: vždy půl ho-
diny před začátkemmše sv. nebo po domluvě
s knězem.
Každý první pátek vměsíci probíhá pomši sv.
v 7:30 Výstav Nejsvětější Svátosti, zakončen
je v 16:30mší sv. slouženou biskupem.

Pravidelné akce:

P
o

15:00 Náboženství pro děti 3.–5. třídy
17:30 Schůzkaministrantů
18:30 Katechumenát, příprava na křest
19:30 Ženská gregoriánská schola,

zkouška
20:00 Náboženství pro dospělé

S
t

9:00 Společenství sv. Jáchyma a Anny,
setkání seniorů

14:00 Náboženství pro děti předškolního
věku a 1.–2. třídy

15:00 Náboženství pro žáky 6.–9. třídy
17:15 Úklid v kostele 7.1.
19:00 Biblická hodina, výklad Písma sv.

Ú
t

18:30 Zkouška chrámového sboru Č
t

9:30 Setkání maminek
17:15 Modlitba nešpor (v kapli kostela)
17:30 Příprava na biřmování
19:00 Meditace nad evangeliem příští

neděle
Všechny akce probíhají na faře, pokud není uvedeno jinak.

Římskokatolická farnost sv. Ludmily, Jugoslávská 27, Praha 2, 120 00, tel. 222521558, P. Gereon Biňovec - farář;
email: pastorace@centrum.cz , www: ludmila.vinohrady.cz ; Připravili: H. Bachmannová, P. Gereon, D.
Hudcová, J. a S. Křemenovi, M. Lopuchovský, F. a G. Šroubkovi.


